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U prvom planu je da se nagomilani problemi koji

sistem najvi{e ti{te: materijalni, stambeni i

obnavqawe samog sistema, re{e u realnom

vremenu. Ako to uspemo, smatra}u da smo 

uradili mnogo.
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mnogo izdvaja za svoje oru`ane snage – u 2006. godini
bilo je to 8,8 milijardi dolara. Pored redovnog buxeta,
Turci raspola`u i sa oko 2,5 milijarde dolara dobije-
nih od akcize, izdavawa nepokretnosti i drugih usluga,
kao i dela prenetih sredstava iz prethodnih godina. Re~
je o ukupnoj sumi koja se pribli`ava 11 milijardi dola-
ra. Kako je na{ buxet oko jedne milijarde dolara,  pore-
|ewa se samo name}u. 

Dono{ewe buxeta za ovu godinu obele`ilo je ka{we-
we od nekoliko meseci. Kako se to ka{wewe odrazi-
lo na `ivot i rad u okviru sistema odbrane?
– Ka{wewe je proizvelo velike probleme na nivou

cele Vlade, odnosno dr`ave. Prenet je deo dugova iz
prethodnog perioda. U ovom trenutku, dugovi Ministar-
stva odbrane iznose pribli`no dve milijarde dinara.
Do septembra, oktobra, nastoja}emo da sve te dugove re-
{imo i u novi buxetski period u|emo bez dugova. Taj plan,
na`alost, ne zavisi samo od nas, ve} i od izvr{ewa sa-
mog buxeta, odnosno Trezora Republike Srbije, odnosno
na~ina i brzine kojom }e se sam Trezor puniti.

^iji je sve du`nik Ministarstvo odbrane? 
– MO duguje pre svega dobavqa~ima, odnosno, dugovi

su ve}inom vezani za operativne tro{kove Vojske.
Vi ste poznavalac ekonomije koji dolazi van sistema
odbrane i imate uvid u finansijski deo sistema. Kako
on izgleda u o~ima nekog ko mo`e da ga sagleda sa ~i-
sto stru~ne strane?
– Uo~qiv je pomak u okviru buxeta za 2007. godinu,

ali to jo{ uvek nije dovoqno. Imamo velike probleme
s tim {to gotovo 30 odsto buxeta odlazi na vojne pen-
zije, {to se ne de{ava ni u jednoj zemqi u okru`ewu. U
wima   se za vojsku izdvaja 1,9 do 2,2 posto bruto naci-
onalnog dohotka, ali, podvla~im, samo za vojsku, bez
ikakvih drugih optere}ewa, kao {to to mi imamo.  Kada
od doma}eg vojnog buxeta oduzmete izdvajawa za vojne
penzije, dobi}ete ostatak od 39 milijardi dinara. Na-
{e realne potrebe jesu 57 milijardi dinara bez odva-
jawa na penzije.

Pretpostavqam da to zna~i da }e se, kao {to je bilo
najavqeno, vojne penzije izdvojiti iz vojnog buxeta.
Dokle se stiglo u ostvarivawu tih planova?
– Izdvajawe vojnih penzija nije samo pitawe Mini-

starstva odbrane. Ta je tematika vezana za Ministarst-
vo rada i socijalnih pitawa. Svi penzioni fondovi, ci-
vilni i privatni, a sada i vojni penzioni fond, po novim
zakonskim propisima, treba da budu pod jurisdikcijom
tog ministarstva. Dakle, nije samo re~ o na{im `eqama
i planovima ve} i o strategiji Vlade.

Na koji na~in }e se odre|ivati visina vojnih penzi-
ja kada one jednom  pre|u u civilni fond? 
– Postoje odre|ene specifi~nosti predvi|ene u Za-

konu o Vojsci, zbog izvesnih beneficija koje su vojni pen-
zioneri imali. Ideja je da pove}awe svih penzija prati
pove}awe plata u civilnom sektoru. Trenutno se radi na
predlogu zakona, pa nisam u mogu}nosti da budem preci-
zniji.

Da li se u oblasti finansirawa sistema odbrane
ra~una na jo{ neke prihode, pored samog buxeta?
– Postoji Master plan koji je vezan za prodaju  ne-

finansijske vojne imovine. On predvi|a da se 50 posto
sredstava izdvoji za re{avawe stambenih pitawa, 30
posto za opremu i dvadesetak posto za ostale namene,
pre svega za obnavqawe sistema odbrane.

F
unkcija dr`avnog sekretara za finansije – nedavno
uspostavqena prvi put – navodi na pomisao da se pi-
tawu finansija pristupa druga~ije nego do sada. Da
li je uistinu tako, poku{ali samo da saznamo u in-
tervjuu sa prvim dr`avnim sekretarom za finansije
gospodinom Aleksandrom Mi{~evi}em, sa kojim smo

razgovarali o visini i podeli vojnog buxeta, pove}awu
plata, re{avawu stambenih problema, modernizaciji
vojnog naoru`awa i opreme i drugim finansijskim pita-
wima zna~ajnim za sistem odbrane. Razgovor smo po~eli,
naravno, buxetom za 2007. godinu.

– Ukupna vrednost vojnog buxeta za 2007. godinu je-
ste 63,67 milijardi dinara. Iz sredstava buxeta za tu
svrhu ove godine izdvojeno je 57,5 milijardi; iz Nacio-
nalnog investicionog plana sti`e 2,95 milijardi, dok je
ostatak novca vezan za sopstvene izvore prihoda. Budu}i
da iz tih izvora treba da dobijemo oko 3,2 milijarde,
uvek se postavqa pitawe da li }emo uspeti da ostvarimo
ono {to je isplanirano. U svakom slu~aju, sigurno je 57,5
milijardi koje dobijamo iz buxeta, jer za wih garantuje
dr`ava.

[ta se finansira iz vojnog buxeta, odnosno, na koje
je stavke prvenstveno usmeren?
– Na plate odlazi 15,15 milijardi (24%) ukupnog bu-

xeta; vojne penzije odnose 18,2 milijarde (28,6%); tro-
{kovi – 15 milijardi (23,7%), a na investicije }e se po-
tro{iti 5,5 milijardi dinara (8,5% ukupnog buxeta).

Zanimqivo je da se u investirawe ula`e drasti~no
mawe nego {to je to potrebno za oru`ane snage ze-
mqe koja nastoji da u|e u evroatlantske integracije.
Jasno je da su promene u toj oblasti neminovne. Ali
nije jasno – kada }e se i kako ostvariti? 
– Prema najsavremenijim standardima, za plate se

izdvaja 50% buxeta, 30% za tro{kove, i 20% za investi-
cije. Na{ bruto nacionalni dohodak ni`i je nego u ze-
mqama okru`ewa. Kako se prethodnih godina nije mnogo
ulagalo u Vojsku, potrebno je mnogo sredstava da bi voj-
ska raspolagala i novom opremom.

Pretpostavqam da se u tim planovima ra~unalo na
realne izvore sredstava koji }e  „pokriti” te pla-
nove.
– Da, ra~unali smo na izvore iz buxeta, jer je dr-

`avno pitawe da li `eli vojsku po najsavremenijim stan-
dardima koje primewuje Nato – organizacija koja u svim
dr`avama ~lanicama {titi investicije. Sa ekonomskog
gledi{ta, oblast u kojoj je prisutan Nato jeste zona si-
gurna za investitore, u kojoj postoje jasna pravila igre i
u ekonomiji i u svim drugim delovima dru{tva. Zato kru-
pan kapital ulazi lak{e i br`e u zemqe u kojima je Nato
nego u zemqe koje nisu ~lanice Natoa. Po mom mi{qewu,
taj ekonomski aspekt se premalo pomiwe u javnosti, iako
je veoma bitan za Srbiju.

S ulaskom u Nato sve zemqe su potom ulazile i u
Evropsku uniju. Primera radi, kada je Bugarska u{la u
Nato, znatno je porasla cena nepokretnosti u toj zemqi.
U interesu gra|ana je da wihova imovina bude vi{e vred-
novana na svetskom tr`i{tu, odnosno da budu bogatiji.

Dotakli ste se zemaqa u okru`ewu. Mo`ete li pore-
diti wihova izdvajawa za vojsku sa onim u Srbiji?
– Prose~na plata u Ministarstvu odbrane Srbije

iznosi 27.000 dinara (325 evra), dok je u Ma|arskoj vi-
{a od 700 evra, u Turskoj oko 750 evra, itd. U Ma|ar-
skoj se za plate izdvaja oko 47% vojnog buxeta – oni su
blizu standarda Natoa od 50% – dok Turska izuzetno



Ali postoje i stvari koje daju svetlost tako sivoj
slici?
– Usvajawe ve}eg buxeta nego do sada uticalo je na

stvarawe dobre energije koja se usmerava prema jed-
nom ciqu, koji }e kona~no doneti vaqane rezultate. U
prvom planu je da se nagomilani problemi koji sistem
najvi{e ti{te: materijalni, stambeni, kao i obnavqa-
we samog sistema, re{e u realnom vremenu. Ako to
uspemo, smatra}u da smo uradili mnogo. 

Sne`ana \OKI]
Snimio D. BANDA
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Ho}ete da ka`ete da ima nade za  vojne besku}nike?
Ozbiqne nade, po{to je do sada bilo mnogo obe}a-
wa?
– Postoji 22.000 zahteva za re{avawe stambenih

pitawa u okviru MO. Me|u wima su zahtevi lica koja ne-
maju nikakav sme{taj, onih koji `ive u nu`nom sme{taju i
onih koji imaju re{eno stambeno pitawe, ali potra`uju
pro{irewe.

Ve} je formirana radna grupa koja se bavi re{ava-
wem tih problema. Ne}e biti dodele stanova na na~in
kao u prethodnom periodu, koji su u otkupu veoma jeftini
u odnosu na tr`i{nu cenu.  Kada bi tako radili trebalo
bi nam 30 do 40 godina, ako imamo u vidu tempo kojim se
to re{avalo proteklih nekoliko godina. 

Postoji jo{ jedan, uslovno re~eno, izvor frustraci-
je u MO i Vojsci, kada je re~ o finansijama. To je
imovina dr`ave kojom raspola`e Vojska, a koja je
progla{ena za vi{ak. Spiskovi te imovine su ve}
napravqeni. Koji je slede}i korak?
– To je vezano za Master plan. Sva prodaja ide pre-

ko republi~ke Direkcije za imovinu.  Mi }emo dati sve
od sebe da  ubrzamo proces. Nemamo drugu mogu}nost, jer
nismo neposredno oni koji uti~u na proces prodaje.

Ali tu ima jo{ dosta pitawa za pravnike, budu}i da
znatan deo vlasni{tva Vojske nije upisan u katastar, ne
postoje vlasni~ki listovi za velike povr{ine, mnoga
imovina je u sudskom postupku, i sli~no. 

Najzad, sve nas zanimaju plate. One su odavno ispod
nivoa odre|enog zakonom.
– Na{a je namera da se plate pove}aju. Me|utim, s

obzirom na posledwe najave ministra finansija o  zamr-
zavawu plata ~inovnika, i na  kritike MMF-a i Skup{ti-
ne, prema kojima se veliki deo buxeta odvaja za plate, to
ne}e biti lako. Trudi}emo se da pove}amo plate  najmawe
za 30 do 40 posto, da uh uskladimo sa platama ostalih
dr`avnih ~inovnika. Poku{a}emo, dakle, makar da ih do-
stignemo, {to bi u svakom slu~aju bio veliki korak.

Kada?
– Pre kraja godine. Ali to zavisi od brzine kojom }e

se Skup{tina sastajati i kada }e na dnevni red staviti
to pitawe. Ukoliko bi se odgovaraju}i zakoni usvojili
pred kraj godine, tada bismo mogli pove}awe da o~ekuje-
mo od januara 2008. godine. Ali bi u svakom slu~aju ono
bilo predvi|eno novim buxetom.

Kona~no, kakva je Va{a slika celokupnog ekonomskog
stawa Vojske? Koje ~inioce prepoznajete kao ote`a-
vaju}e?
– U posledwih deset, petnaest godina nije se ulagalo

u ovu oblast dru{tva. Buxeti nisu bili dovoqni za nor-
malan razvoj vojske. Dodu{e, ni za jedan segment dru{tva
nije bilo dovoqno, ali  Vojsci se najvi{e zakidalo. Dru-
gi problem odnosi se na prelazak sa saveznog na repu-
bli~ki nivo, u kome administracija  mora da se upodobi
sa republi~kom. ^ini mi se da postoji mawi optimizam
kod zaposlenih u sistemu odbrane nego u drugim mini-
starstvima Republike. 

Mo`da  kao posledica svih ovih de{avawa...?
– Verovatno. 

15. jul  2007.

Prose~na plata u Ministarstvu odbrane Srbije iz-
nosi 27.000 dinara (325 evra), dok je u Ma|arskoj vi{a
od 700 evra, u Turskoj oko 750 evra, itd. U Ma|arskoj se
za plate izdvaja oko 47 % vojnog buxeta – oni su blizu
standarda Natoa od 50%.

Gotovo 30 odsto buxeta odlazi na vojne penzije, {to
se ne de{ava ni u jednoj zemqi u okru`ewu. U wima   se za
vojsku izdvaja 1,9 do 2,2 posto bruto nacionalnog dohot-
ka, bez ikakvih drugih optere}ewa, kao {to to mi imamo.
Kada se od doma}eg vojnog buxeta oduzmu izdvajawa za voj-
ne penzije ostaje 39 milijardi dinara, a na{e realne po-
trebe jesu 57 milijardi dinara bez odvajawa na penzije.

Trudi}emo se da pove}amo plate  najmawe za 30 do 40
posto, da uh uskladimo sa platama ostalih dr`avnih ~inovni-
ka. Poku{a}emo, dakle, makar da ih dostignemo, {to bi u sva-
kom slu~aju bio veliki korak.


